
به امید سالی پر از انحلال و استعفا

تغییر سال صرفا یک قرارداد انسانی است برای شمارش 
سال ها و همه ایرانی هایی که سال 97 را با دغدغه های 
زیادی س���پری می کنند، نیک می دانند که مسایل و 
مش���کلات صرفا برای چند روزی به فراموشی سپرده 
می ش���وند و چند روز دیگر دوباره باید به رینگ کار و 

زندگی بازگردند.
طبق معمول اما سال 97 را با حلوا حلوا کردن برخی 
مسوولان پشت سر می گذاریم که کام خیلی ها را نه تنها 
شیرین و امیدوار نمی کند، بلکه کم نیستند مخاطبانی که 
آن در ذهن خود معکوس ترجمه می کنند و می دانند که 

نباید دلخوش به وعده ها باشند.
به حرف اگر باش���د جلوی یک کودک هم می توان 
کاغذی پر از وعده های رنگارنگ گذاشت و از او خواست 

تا آن را بخواند.
صد البته که هیچ وطن دوستی را نمی توان یافت که 
عاشق پیشرفت و سربلندی کشورش نباشد و آرزوی ما 
هم این است که سال آینده شاهد اتفاقات خوبی باشیم. 

اما حرف این اس���ت که اگر قرار باشد همچنان در 
بخش های مختلف ش���اهد کم کاری، م���وازی کاری، 
بلاتکلیفی، س���وءمدیریت و ناتوانی در بازکردن گره ای 
از کار بخش و برداشتن س���نگی از پیش پای مردم 
باشیم، حداقل انتظار، امید برای سالی پر از انحلال و 

استعفا است.
روی این س���خن اما با آنانکه خود را به خواب زده 
و منافع ش���خصی و حزبی را بر منافع جمعی و ملی 
ترجیح می دهند نیست. آنها همچنان به سیاسی کاری، 
سخنرانی های بی فایده، پرکردن جیب دوستان و شاید 

فراهم آوردن زمینه یک اختلاس مشغول خواهند بود.
اینجا حرف با کسانی اس���ت که واقعا قصد کار برای 
کشور را دارند و هنوز قلبی در سینه دارند که برای مردم 
می تپد. هر مسوول و مدیر در بخش های مختلف حوزه 
ارتباطات و فناوری اطلاعات، حتما بهتر از هر فرد دیگری 
می داند که مش���کلات و چالش های حوزه کاری او چه 

هستند و حل آن یا از عهده او بر می آید یا نمی آید.
اگر می داند که توان قطعی حل مش���کل را دارد که 
حضورش نعمت است و شجاعانه باید پیش رود. اما اگر 
می داند که توان حل مشکلات را ندارد، حضورش نقمت 
است و شجاعانه باید استعفا دهد و اگر مشکل، مدیریتی 
نیست و ساختاری اس���ت، به انحلال مجموعه تحت 
مدیریت خود کمک کند تا به این ترتیب حداقل یک 
بهانه برای آنها که نانِ حرامِ بلاتکلیفی ها و موازی کاری ها 

را می خورند، کم شود.
به این ترتیب یک اس���تعفا یا انحلال ن���ه تنها با 
برچسب های ترس���یدن و خالی کردن میدان از سوی 
مغرضان همراه نمی شود، بلکه برعکس منجر به تاباندن 
مستقیم نور به افراد و ساختارهایی می شود که اتفاقا مانع 

اصلی رفع مشکلات و چالش ها هستند. 
لذا خوب که نگاه شود، امید برای سالی پر از استعفا و 
انحلال، خود یک اقدام مثبت و عملی برای گره گشایی، 
جلوگیری از اتلاف وقت و تعیین تکلیفِ ریش���ه اصلی 
بسیاری از بلاتکلیفی ها است. باور این موضوع کار سختی 
نیست که مردم هم از مدیری که شجاعانه کنار می رود، 
اتفاقا به نیکی یاد خواهند کرد نه مدیری که با چنگ و 
دندان به میز و منصب خود چسبیده و سال ها مشتی 
حرف تکراری و بی فایده تحویل آنها می دهد. مرور تاریخ 
و سرکشی به افکار عمومی که اینگونه می گوید. به امید 

سالی پر از خیر و سلامتی.

 پلیس فتا:
مراقب رسیدهای جعلی باشید

رییس اداره پیشگیری مرکز تشخیص و پیشگیری از 
جرایم سایبری پلیس فتا ناجا، استفاده از نرم افزارهای 
مختلف رسید ساز را یکی از ترفندهای مجرمان سایبری 

برای کلاهبرداری از فروشندگان عنوان کرد.
مهر - سرهنگ مهدی شکیب درباره شگرد جدید 
مجرمان سایبری مبنی بر کلاهبرداری از فروشندگان کالا 
و خدمات، اظهار کرد: استفاده از نرم افزارهای مختلف 
رسید ساز، ش���گرد این مجرمان برای کلاهبرداری از 

فروشندگان است.
وی با بیان اینکه مجرمان س���ایبری به دنبال خرید 
از سایت ها و فروش���گاه هایی هستند که بعد از تحویل 
کالا وجه را دریافت می کنند، افزود: این مجرمان هنگام 
دریافت کالا که اصولاً توس���ط پیک صورت می گیرد با 
بیان اینکه کارت بانکی به همراه ندارند از فروشنده شماره 
حساب یا کارت بانکی می خواهند تا از طریق موبایل بانک 

اقدام به واریز وجه خرید کنند.
سرهنگ ش���کیب ادامه داد: این مجرمان با دریافت 
شماره حساب یا کارت بانکی و سوء استفاده از نرم افزارهای 
رسیدساز به اصطلاح وجه کالای خریداری شده را واریز 
کرده و رسید را نشان پیک داده و کالا را دریافت می کنند 
در حالی که هیچ پولی به شماره حساب با شماره کارت 
فروشنده واریز نشده است. رییس اداره پیشگیری مرکز 
تشخیص و پیشگیری از جرایم سایبری پلیس فتا ناجا 
یادآور شد: حتی این مجرمان در خرید از مغازه ها نیز از 

این ترفند استفاده کرده و کالا را دریافت می کنند.
این مقام انتظامی، نرم افزارهای رسید ساز را همانند 
حواله های جعلی بانکی دانست که در گذشته از سوی 
کلاهبرداران بکار گرفته می شد و در ساعتی که بانک 
تعطیل بود از فروشنده می خواس���تند کالا را برای آنها 

ارسال کند تا فروشنده نتواند از بانک استعلام بگیرد.
سرهنگ شکیب به فروشندگان کالا و خدمات توصیه 
کرد: حتماً پیامک بانکی خود را فعال کنند تا هرگونه 
واریز و برداشتی به آنها اطلاع داده شود تا به راحتی در 
دام مجرمان سایبری گرفتار نشوند، همچنین کالاهای 
ارسالی توسط پیک بعد از تایید واریز از سوی آنها تحویل 

خریدار شود.

در ستایش دولت بی پول

نظرات، طرح ها و برنامه هایی که امیر ناظمی 
رییس سازمان  فناوری اطلاعات در گفت وگو 
با فناوران بیان کرده از زمین تا آس����مان با 
برنامه ها و نظرات اس����لافش در دوره هایی که 
کش����ور سرش����ار از درآمد نفت بود، متفاوت 
است. اگر یک روز به پش����توانه درآمد نفت، 
مدیران ارتباطات کش����ور روی ابرها قدم زده 
از رقابت با گوگل و مایکروسافت می گفتند و 
انواع پروژه های رانتی و بی فایده را به اس����م 
سامانه های ملی )سیس����تم عامل ملی، ایمیل 
ملی، کامپیوتر ملی، جس����ت وجوگر ملی و...( 
تعریف می کردند، امروز مدی����ران ارتباطات 
کشور روی زمین قدم می زنند و به دنبال راهی 
هستند تا با تسهیل فرایندها، سرمایه گذاری 
و فعالیت برای بخش خصوصی واقعی ممکن 

شود.
این تغییر دیدگاه، به خاطر رفتن آن مدیر 
و آمدن این یکی پیش نیامده اس����ت. بلکه 
سیس����تم بی پول، دیگر توان جذب مردانی با 
آرزوهای دست نیافتنی را ندارد و ناچار است 
به س����راغ عملگرایانی برود ک����ه پیروزی ها و 

شکست های شان، اندازه ای واقعی دارد.
در این می����ان دیگر گ����زارش عملکرد هم 
خریدنی نیس����ت. قدیم ترها می شد با تعریف 
چهار پنج پروژه دهان پرکن، که معمولا هم 
تاریخ به سرانجام رسیدن آنها بیش از 4 سال 
)و در زمان دولت بعدی( است، به تیتر رسانه ها 
بدل شد. اما حالا که کل پول سازمان فناوری 
اطلاعات ش����اید به زور به پنج پروژه در سال 
برس����د، برای ارایه گزارش عملکرد به ناچار 
باید کار کرد. و این کار چه بهتر که در ایجاد 
تغییرات نهادی زیرس����اختی از جمله نوشتن 
آیین نامه های تس����هیل کننده کس����ب و کار، 
دسترس����ی آزاد به داده ها، شفافیت اطلاعات 
و مسایلی از این دس����ت باشد که سال هاست 
بخش خصوصی واقعی را دور گود نگه داشته و 
اجازه نداده سهم بزرگی از کیک اقتصاد کشور 

را از آن خود کند.
بی پولی دولت فرصت بزرگی را فراهم کرده 
است تا این غول بزرگ، به وظایف اصلی اش در 
ساخت نهادهای اجتماعی اقتصادی بپردازد و 
اقتصاد و را به اهلش واگذار کند. باشد که این 

برداشت درست باشد.

»پست وان«، نام اپراتور اول
خصوصی پست شد

مدیرعامل اپراتور اول پست خصوصی ایران 
 گفت: ن����ام این اپراتور »پس����ت وان« انتخاب 

شد.
فناوران – حس����ین رضایی افزود: پسوند 
»وان« در فارس����ی پهلوی، به معنای حامی و 
محافظت کننده به کار می رود و اش����اره ای به 
این مفهوم کلیدی که پس����ت  وان بیش از هر 
چیز، حامی فعالان ش����بکه  فراپست و حافظ 
منافع مشتریان نهایی آن خواهد بود. آن هم 
در بازاری که هم مشتریان و هم فعالان آن، به 
دنیایی تازه از شکل ارائه خدمات پا گذاشته اند.

رضایی با بیان این که تعاملات با س����ازمان 
تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی به عنوان 
نهاد ناظر  و بالادستی، سازنده پیش می رود 
گفت: این اپراتور در تمام مدت سال ۱۳97 با 
تدوین یک بیزینس م����دل عملیاتی و طراحی 
شبکه پستی اپراتور اول پست خصوصی ایران 
با نام »شبکه فراپس����ت«، به دنبال ایجاد راه 
و نگاهی تازه در ش����یوه ارایه خدمات پستی 

بوده است.
رضایی با بیان مذاک����رات متعدد با فعالان 
پستی و مش����تریان بزرگ این خدمات گفت: 
اولین اپراتور خصوصی پست ایران با توجه به 
شروع رسمی فعالیت، س����ال آینده خبرهای 
خوبی برای این اکوسیس����تم ب����زرگ خواهد 
داشت؛ خبرهایی که بر مبنای ماموریت اپراتور، 
مربوط به توانمندسازی بازار خدمات پستی و 
همزمان، طراح����ی و تضمین کیفیت خدمات 

پستی است. 
وی تاکید کرد: اولین اپراتور خصوصی پست 
ایران، تلاش می کند رقابت����ی عادلانه را اجرا 
و مدیریت کند؛ رقابتی که البته مش����روط به 
حمایت  های قانونی و به رس����میت شناخته 
شدن پروانه فعالیت اپراتور نزد همه بازیگران 

حاکمیتی و خصوصی است. 

New Tab

دیدگاه

New Tab

پنجره

New Tab

نظرگاه

New Tab

دریچه

رییس سازمان فناوری اطلاعات در گفت وگو با فناوران:

مگاپروژه های دولت الکترونیکی اجرا می شود
 تغییر شیوه اداره مرکز توانمندسازی  صدور پروانه برای مراکز داده
 هدف گذاری 200 میلیون تراکنش در ماه برای دولت الکترونیکی

فارس - سخنگوی سازمان ثبت احوال کشور با بیان اینکه ۱۲ تا ۱۵ میلیون نفر هنوز کارت هوشمند ملی خود را نگرفته اند گفت: مهلت اعتبار کارت ملی 
قدیمی تا پایان سال است. سیف الله ابوترابی گفت: ۱۲ تا ۱۵ میلیون نفر از مردم هستند که در نوبت کارت ملی هوشمند بوده و تاکنون آن را نگرفته اند.

وی افزود: این افراد تا پایان سال مهلت دارند به دفاتر پیشخوان، پست و ثبت احوال مراجعه کنند و برای ثبت نام کارت هوشمند ملی اقدام کنند.

یک هفته مهلت برای 15 میلیون 
فاقد کارت هوشمند ملی

از روزی که امیر ناظمی به طور رسمی سکان هدایت سازمان 
فناوری اطلاعات ب��ه عنوان مهم ترین س��ازمان زیرمجموعه 
وزارت ارتباطات را برعهده گرفته، کمی بیش از 5 ماه می گذرد.  
عملکرد او در این مدت، هنوز به بار ننشسته و خودش هم به 
این موضوع اذعان دارد که کارهای ریشه ای در نظام اداری ایران، 
به ویژه آنها که بخش نامه و قانون جدید می خواهد، ماه ها به طول 
می انجامد.  با این حال ناظمی امیدوار است پروژه های کلیدی 
و متعدد زیردست این سازمان، به ویژه دولت الکترونیکی، هم 
نظام اداری ایران را کاراتر و شفاف تر کند و هم به عنوان پیشران 
اقتصاد، به یاری بخش خصوصی بیاید و در آس��تانه نوروز 98 
وعده می دهد تا تابستان بسیاری از این اقدامات زیربنایی به بار 

خواهد نشست.

تا آنجایی که جس��ت وجو کردم امسال س��ازمان فناوری 
اطلاعات تنها دو قرارداد امضا کرده که یکی مربوط به GSB و 

دیگری هم قراردادی با یک دانشگاه بود درست است؟
با قراردادهایی که درحوزه توانمندسازی کسب و کارهای نوپا تا پایان 

سال امضا می کنیم به ۵–6 قرارداد می رسد.
 قبول دارید خیلی کم است؟

بله چون اصلا پول نداریم. این نکته را هم بگویم که اکنون قراردادهای 
بالاتر از ۲۵۰ میلیون تومان را مناقصه می کنیم. قراردادهای بالای صد 

میلیون  تومان نیز همگی از طریق سامانه ستاد انجام می شود.
 درباره قراردادهای مربوط به توانمندس��ازی کس��ب و 
کارهای بگویید. چه تغییری در کار مرکز توانمندس��ازی به 

وجود می آید؟
فعالیت مرکز به طور کلی برون سپاری می شود. کشور به ۵ منطقه 
تقسیم شده و در هر منطقه با استفاده از مناقصه، کارگزارانی انتخاب 
شده اند و آنها تعهداتی دارند. برای مثال هر کارگزار باید در هر استان 
 Ted Talks دو اس���تارتاپ ویکند و در هر منطقه ۵ نشست مدل
برگزار کند. همچنین جذب سه شرکت به VCها و ایجاد دو تامین 
سرمایه جمعی برای اس���تارتاپ ها از دیگر تعهدات هر کارگزار است. 
البته موارد دیگری نیز وجود دارد که از حوصله این مصاحبه خارج 

است.
 چقدر بودجه برای این کار درنظر گرفته شده است؟

برای هر منطقه حدود یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومان.
 و خود کارگزاران می توانند درآمدزایی هم داشته باشند؟

بله ما هیچ مخالفتی نداریم. حتی خودشان می توانند سرمایه اولیه 
)Seed Money( بدهند و سهام از کسب و کارها بگیرند.

 با این حساب می توانیم نتیجه بگیریم مرکز توانمندسازی 
کسب و کارهای نوپا عملا منحل شده است؟

من اسمش را انحلال نمی گذارم و درواقع این مرکز تغییر ساختار 
داده است. یک بخشی از کار را کارگزاران انجام می دهند. یک سایت 
ictstartups.ir هم بود که با نهاده���ای درگیر از جمله معاونت 
علمی و فناوری و صندوق نوآوری به توافق رسیدیم که این سایت به 
پنجره واحد ارتباط دولت با کس���ب وکارهای نوپا تبدیل شده و کلیه 
حمایت ها و تعاملات از این طریق ص���ورت بگیرد. این پنجره واحد 
از اواس���ط بهار کار خود را به طور رسمی آغاز می کند. سایت را هم 
سازمان نظام صنفی مدیریت کند تا در عمل غیردولتی مدیریت شود.

 به هر حال انتقادات زیادی از عملکرد مرکز توانمندسازی 
وجود دارد. به نظر شما این مرکز چقدر موفق بود؟

برای قضاوت هر چیزی، باید آن را در منطق زمانی و مکانی خودش 
بررسی کرد. روزی که این مرکز تاسیس شد، شتاب دهنده و مربی و مواد 
آموزشی در دسترس نبود و در نتیجه ایجاد مرکز توانمندسازی به آن 
شکل توجیه داشت. اما حالا که بازیگران متعدد بخش خصوصی حضور 
دارند، ورود سازمان فناوری اطلاعات یا هر نهاد دولتی، مداخله در بازار 

است و نتیجه خوبی ندارد. 
به هر حال آن ها بودند که سایتی مانند ICTstartups را راه اندازی 
کردند و زمانی از پربازدیدترین س���ایت های ایران بوده و حتی الکسای 

آن در آن زمان به حدود ۲۰۰ رسید و خدمات مناسبی می داده است.
این نکته را اضافه کنم که مشابه تلاش برای دخالت نکردن در بازار 
را در موارد دیگر هم تلاش می کنیم رعایت کنیم. مثلا انتشار کتاب از 
طریق سازمان فناوری اطلاعات، متوقف شده است. شاید یک زمانی 
که هیچ کتابی در این حوزه نبوده، حمایت از انتش���ار کتاب عقلانی 
بوده است اما امروز با فعالیت ناشران خصوصی در این حوزه، نباید ما 

رانت به عده ای بدهیم.
 آخرین گفت وگوی آقای س��راییان رییس سابق سازمان 
فناوری اطلاعات با فناوران بود. ایشان به طرح هایی از جمله 
ایجاد قطب دیتاسنتر اشاره کرد که به نظر می رسد در حال 

حاضر متوقف شده است. این طرح در چه وضعی است؟
نه این طور نیست که متوقف ش���ده باشد. ۱۳ شرکت در فراخوان 
مش���ارکت کرده اند و در ارزیابی انجام شده، ۱۲ شرکت امتیاز بالای 
7۰ از صد کسب کردند. اما مش���کل اجرایی آنجا به وجود آمد که 
این مناقصه برای منطقه ویژه پیام انج���ام گرفت که برق لازم را در 
حال حاضر ندارد و وزارت نیرو هم تعهدی برای تامین برق نمی دهد. 

بنابراین سرمایه گذاری در آنجا برای بخش خصوصی عقلانی نبود.
از سوی دیگر ما اش���کالات نهادی و زیرساختی درباره مراکز داده 
داریم که امیدوارم اواس���ط بهار بتوانیم همه آنها را حل کنیم. برای 
نمونه، مراکز داده پروانه بهره برداری ندارند. در نتیجه از لحاظ قانونی 
برای استفاده از وام و تس���هیلات و برق نیم بها و ... با چالش روبرو 
هستند. از سوی دیگر ما هم نمی دانیم به چه کسی باید مشوق بدهیم 
و هرکسی با دو تا رک در زیرپله خانه اش ادعا می کند یک مرکز داده 
است. البته ما به دنبال این نیستیم که مجوززایی کنیم اما نظام اداری 
ما به شکلی اس���ت که بدون ارایه پروانه، مشکلات امروز پیش آمده 
است. برای حل این مشکل کارگروهی با همکاری سازمان نظام صنفی 
رایانه ای در حال تشکیل است و مقرر شده پروانه ای با اصول شفاف و 

معیارهای عینی برای مراکز داده صادر شود.
از س���وی دیگر به آن ۱۲ ش���رکت پیش���نهاد کردیم به سراغ 
سرمایه گذاری در منطقه آزاد بروند و هرجایی که امکان تامین برق 
وجود داش���ت، ما آماده ایم موافقت نامه سه جانبه ای با سرمایه گذار و 
منطقه آزاد در این باره امضا کنیم. اکنون هم یکی از این شرکت ها 
تقاضای ایجاد قطب دیتاسنتر در منطقه ماکو را داده است که موافقت 

کرده ایم و فاز نخست آن ۳۰۰ رک است.
 آنجا امکانات زیرساختی و فنی فراهم است؟

این بخش تعهد ماست. با توجه به این که یکی از IXPهای کشور در 
تبریز است، قاعدتا مشکلی نخواهد بود. علاوه بر این تعرفه استفاده از فیبر 
تاریک در کمیسیون تنظیم مقررات مصوب شده که کمک بسیار زیادی 

به روند توسعه مراکز داده خواهد کرد.
 معضلات دیگر این حوزه چیست؟

دو معضل دیگر هم داریم که آقای وزیر برای حل آنها تاکید زیادی 
داشته است. یکی این که تمرکز بسیار شدید دیتا در تهران داریم. 
برای حل این مشکل اکنون  co-location با تحفیف 9۰ درصد و 
transmission با تخفیف 9۵ درصد در تبریز و شیراز ارایه می شود. 
یعنی ۲۰۰ رک آماده سرویس دهی است و برای هر رک ۵۰۰ هزار تومان 
دریافت می کنیم که حتی پول برقش هم نیست. با این حال استقبال 
زیاد نبوده چون به دوره گرانی دلار و افزایش ش���دید قیمت تجهیزات 
سخت افزاری خورده ایم. همچنین نیروی انسانی هزینه بسیار بالایی دارد.

 ولی با وجود هزینه ب��الای قیمت دلار هنوز هم می گویید 
سرمایه گذاری در مراکز داده اقتصادی است؟

راهی جز این نداریم. وقتی دلار بالا می رود قیمت خدمات خارجی 
بالا می رود. برآورد ما این اس���ت که با وج���ود افزایش قیمت دلار و 
نیروی انسانی، باز هم 4۰ درصد مزیت رقابتی از نظر قیمتی نسبت به 

خدمت دهندگان خارجی داریم. 
 البته تنها مش��کل هزینه مراکز داده نیست و از نظر فنی 
نیز کارشناسان می گویند سرویس دهی در داخل با ضعف هایی 

روبه رو است.
 critical( ارایه سرویس با کیفیت تابع رسیدن به نقطه جرم بحرانی
mass( است. چرا مراکز داده ما در استان ها یک طرح اشتباه بود؟ چون 
۱8 رک در هر استان زدیم. با ۱8 رک به نقطه سر به سر نمی رسیم و 

هرکاری کنیم قیمت چند برابر بازار است.
 درباره طرح اجاره مراکز داده دولتی هم گفته می شود که 

تعرفه تعیین شده بسیار بالاست.
براس���اس قانون ما حق نداریم اموال بیت المال را پایین تر از قیمت 
تمام شده واگذار کنیم. از طرف دیگر تا وقتی ۳۰۰ رک نداشته باشیم 
به نقطه سر به سر جهانی نمی رسیم، البته این موضوع در کشور کمتر 
است و در نتیجه خدمات مرکز داده با ۱8 رک طبیعتا گران است. نتیجه 
این پارادوکس این شده که الان سه سال است مراکز داده عملا کمتر از 
ظرفیت مورد بهره برداری قرار می گیرند و به راحتی نمی توانیم به کسی 
آنها را واگذار کنیم. برای حل این مشکل اکنون مجوزهای لازم در حال 
اخذ است تا برای محاسبه تعرفه، تنها هزینه جاری مراکز داده درنظر 
گرفته شده و از هزینه ثابت چشم پوشی شود که در این صورت تعرفه 

منطقی خواهد شد.
 پس مدل جدیدی برای اس��تفاده از مراک��ز داده تعریف 

می شود؟
بله ما سه نوع مرکز داده داریم. یک سری ویژه دولت الکترونیکی است 
که تکلیفشان مشخص است. دسته دوم یک سری سازمان های دولتی 
هستند که برای ذخیره سازی بخشی از داده هایشان در خارج از تهران 
به این خدمات نیازمندند که تفاهم نامه بلند مدت امضا می کنیم. برای 
واگذاری به بخش خصوصی هم تعرفه جدی���دی می دهیم تا روی آن 
خدمات ابری ارایه شود. البته باز هم اینجا گره ای به این کلاف سردرگم 
می خورد که چه کسانی با چه ویژگی هایی می توانند خدمات ابری ارایه 

دهند که تعریف مقررات مربوط به این حوزه هم زمان بر است.
 نکته دیگری که با تغییر اساسنامه سازمان  در زمان آقای 
سراییان پیگیری می ش��د، تبدیل سازمان فناوری اطلاعات به 
سازمان توسعه ای اس��ت. یادم می آید در آن زمان اعلام شد 
اولویت س��رمایه گذاری در حوزه اینترنت چیزها است. ظاهرا 

بی پولی در این حوزه هم کاملا اثر داشته است؟
ما ایده های زیادی داریم اما تمرکز اول ما استفاده از ظرفیت سازمان 
توسعه ای در توسعه دولت الکترونیکی است. البته اگر بخش خصوصی 
ایده ای داشته و حاضر به س���رمایه گذاری باشد، ما خیلی هم استقبال 

می کنیم و حمایت های قانونی و فنی انجام می گیرد.
 توسعه دولت الکترونیکی در چه وضعیتی است؟

دولت الکترونیکی چند بخش دارد که شامل دولت، زیرساخت ارتباطی، 
آزادسازی داده ها، امنیت و حریم خصوصی، سامانه های ملی و مگاپروژه ها 

می شود.
بخش اول زیرساخت ارتباطی بین دس���تگاه ها است که در ماده 67 
 )GSB یا NIX( برنامه ششم توسعه به نام مرکز تبادلات ملی اطلاعات
شناخته می شود. بر این اساس اگر در داخل یک سازمان دولتی نیاز به 

مراودات الکترونیکی باشد، می توانند با سیستم های داخلی گفت وگو کنند 
اما اگر ای تبادلات داده خارج از سازمان بخواهد صورت بگیرد باید از 
طریق اتصال به NIC باشد. آمار تراکنش های بین دولتی در فروردین 
ماه 4 میلیون بود. در شهریور به 8 میلیون و در آذرماه که ثبت نام کارت 
سوخت بود به اوج خود یعنی 96 میلیون تراکنش درماه رسید. اکنون 
هم حدود 6۰ میلیون تراکنش است. البته متاسفانه گاهی منیت هایی 
وجود دارد و برخی دوستان به جای استفاده از یک سیستم تست شده، 
خودشان سیستم جدیدی را پی می گیرند که به مشکل می خورند. نمونه 

آن را در توزیع گوشت دیدیم.
 با توجه به مصوبه صریح دولت، منیت چه جایگاهی دارد؟ 
آیا زور شما نمی رسد که سازمان ها را وادار به استفاده از امکانات 

و روال های قانونی موجود کنید؟
نه، زورمان حتی به دولت هم نمی رسد چه برسد به بیرون دولت که 
قوه قضاییه و نیروی انتظامی و شهرداری ها هستند. البته الان شهرداری 
تهران همکاری بیشتری از دستگاه های دولتی با ما دارند. برای حل مشکل 
پیشنهاد کردیم نظام بودجه نویسی تغییر کند چرا که اکنون با بودجه 
دولت الکترونیکی سازمان ها به جای راه اندازی شبکه اتصالی به دولت 
الکترونیکی و راه اندازی سیستم های دولت الکترونیکی می روند پروژکتور 
و تبلت و LCD می خرند. یا حتی اگر هم شبکه ای راه می اندازند، به جای 

اتصال به GSB، به دنبال ESB خودشان هستند.
 هدف گذاری شما چند تراکنش در ماه است؟

۲۰۰ میلیون تراکنش. این هدفی بود که روز اول در مراسم معارفه 
به همکارانم اعلام کردم و خوشبختانه این موضوع دست یافتنی است.

 بخش دیگر ضرورت آزادسازی داده است.
بله. تا زمانه که داده ها آزادسازی نشود، سقف رشد استارتاپ ها محدود 
می ماند. برای این کار در گام اول نیاز به تعرفه وجود داش���ت که این 
موضوع در سازمان تنظیم مقررات تصویب و سقف تعرفه هر استعلام ۳8۲ 
تومان تعریف شد. البته پیچیدگی های خاصی دارد، مثلا برخی تراکنش ها 
نیاز به چند استعلام دارد که در نهایت حداکثر هزینه هر تراکنش دو 
برابر سقف تعرفه تعیین شده است. تعرفه برای تراکنش های کم رقم ۳8۰ 
است اما با افزایش تعداد تراکنش و درخواست، مثلا رسیدن به ۵ میلیون 

استعلام به رقم حدود ۱۰۰ تومان می رسد.
شاید هم بپرسید چرا هزینه دارد؟ با یک مثال این را توضیح می دهم. 
مثال شاهکار را در نظر بگیرد، به ۳ دلیل ما نیاز به هزینه داریم: اول اینکه 
وابسته به انگیزه فردی مدیران نباشد و به همین دلیل بدون حضور من یا 
دیگری، تداوم و استمرار داشته باشد. دوم اینکه توسعه  این سامانه برای 
بهبود نیاز به هزینه دارد و وابسته کردن آن به بودجه دولت عملا آن را 
با مشکل روبه رو می سازد و دلیل آخر هم در خصوص حریم خصوصی 
است. اگر سرویس رایگان باشد همه  اپ ها می روند سراغ شاهکار تا بحث 

KYC و شناخت مشتریان را با آن جبران کنند.
مشکل بعدی هم حریم خصوصی افراد است. برای حل این موضوع 
تصمیم گرفتیم به جای ارایه اطلاعات تنها سامانه به کسب و کارها پاسخ 
بله و خیر بدهد. مثلا شما یک خیریه هستید و می خواهید ببینید فردی 
که برای کمک به شما مراجعه کرده واقعا تحت پوشش یکی از مراکز 
حمایتی )مثل کمیته امداد، بهزیستی، بیماران خاص و...( قرار دارد یا نه. 
کد ملی و نام طرف ارسال می شود و سامانه تنها یک بله و خیر می گوید 
و حتی به دلیل رعایت حریم خصوصی ما نمی گوییم تحت پوشش کدام 

نهاد قرار دارد.
موضوع دیگر این است که اگر نفوذی اتفاق افتاد سایر داده های مردم 
 Public GSB چند ،GSB آس���یب نبیند. به این منظور ما در کنار
نیز خواهیم داشت تا در صورتیکه حمله ای شد، با یک سوییچ ارتباط 
Public GSB قطع شده و GSB به کار خود ادامه دهد. همچنین ما 
به یک سری اگریگیتور نیاز داریم که صحت نیاز به اطلاعات را برای هر 
درخواستی چک کنند. چون اتصال امن هزینه بالایی دارد که فشاری 

جدی به اپلیکیشن های تازه وارد و کوچک دارد.
 برای راه ان��دازی Public GSB پیمانکار خاصی مدنظر 

است؟
فراخوانی را به زودی منتشر خواهیم کرد و طبق آن، هرکسی که ادعا 
می کند امکان ارایه این خدمات را دارد، می تواند سخت افزار آن را نیز 

تامین کرده و مدل تسهیم درآمد با ما کار کند.
 چگونگی لایه بندی دسترسی به اطلاعات نیز مشخص است؟

قانونی داریم که براساس آن مالک داده تصمیم می گیرد داده را در 
اختیار چه کسی قرار دهد. برای مثال بانک مرکزی قصد داشت سرویسی 
را به شرکت اعتبارسنجی ایرانیان بدهد که این کار از طریق GSB انجام 
شد. البته در جریان سرویس سنجینه ما تجربه خوبی به دست آوردیم و 
آن هم این بود که آن شرکت خدمات VAS روی آن تعریف کرد. حتی 
خود من که این سرویس را تست کرده بودم نیز به لیست خدمات ارزش 
افزوده این شرکت اضافه شده بودم. ما این موضوع را پیش بینی نکرده 

بودیم و ارایه این خدمات هم با اتکاء به VAS ممنوع می شود.
 نکته بعدی سامانه های ملی است. در این باره هم توضیح 

دهید.
یک سری سامانه های ملی به عنوان پنجره واحد راه اندازی شده یا در 
حال راه اندازی هستند. برای نمونه سامانه دسترسی آزاد به اطلاعات که 
خوشبختانه از مرز هزار درخواست عبور کرده است. همچنین فاز نخست 
سازمانه Open Data نیز افتتاح شد و اکنون روی آن ۱۲۰۰ دیتاست 
دولتی بارگذاری شده است. فاز بعدی این سامانه هم که امیدواریم در 
سال آینده اتفاق بیفتد اضافه کردن APIهای دولتی است. همچنین 

امیدواریم داده های آنلاین نیز روی آن بارگزاری شود.
سامانه دیگری که بسیار مهم است و به زودی راه می افتد، G4B است 
که در آن همه مجوزهای مورد نیاز کسب و کارها روی آن قرار می گیرد. 
مثلا تنها ۵۵۰۰ مجوز صنفی در کشور ارایه می شود که روی این سایت 

ارایه می شود.
 درباره اتصال نهادهایی مثل قوه قضاییه تکلیف چیست؟

شاید باید منتظر تغییرات و تحولات روزهای آینده بمانیم!
 به مگاپروژه ها پرداختید. منظورتان چیست؟

پس از این که زیرساخت ها تا حد مطلوبی مستقر شد، امکان تعریف 
مگاپروژه ها وجود دارد. برای مثال کارت سوخت یک مگاپروژه بود. حالا 
فرض کنید همه ایرانی ها یکی از کارت ه���ای بانکی خود را به عنوان 
کارت رفاه ایرانیان تعریف کنند. از طریق این کارت می توان به راحتی 
سهمیه گوش���ت، کمک های کمیته امداد و بهزیستی، بن کتاب و... را 
به کاربران مورد نظر اختصاص داد. پیش بینی ما این است که تا آخر 
بهار زیرس���اخت های ارتباطی و همکاری میان دستگاه ها برای عرضه  
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وجود خواهد داشت.
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ما ایده های زیادی داریم اما تمرکز اول 
ما استفاده از ظرفیت سازمان توسعه ای در 
توسعه دولت الکترونیکی است. البته اگر 
بخش خصوصی ایده ای داشته و حاضر به 
سرمایه گذاری باشد، ما خیلی هم استقبال 
می کنیم و حمایت های قانونی و فنی انجام 

می گیرد
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